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Abstract

The three studies were designed to determine the deficiency of 

essential  amino  acids,  mainly  lysine  and  methionine  used  in  local 

Sudanese  broiler  diets,  and  the  effect  of  completion  of  the  diet  with 

synthetic lysine or/methionine on the performance of broiler chicks and 

their economic impact.

The first experiment was carried out during winter season. In 

this experiment, a hundred one day-old unsexed broiler chicks were used, 

to determine the deficiencies of amino acids in the local diet used. Five 

experimental  diets,  (A,  B,  C,  D and  E),  based  on  cereal  grains  were 

formulated. The local diet used (A) was deficient in both lysine (4.36%), 

and methionine (6.52%) and phosphorus (19.16%), diet (B) supplemented 

with phosphorus, diet (C) supplemented with methionine (0.49%), diet 

(D)  supplemented  with  lysine  only  (1.2%) and  diet  (E)  supplemented 

with both lysine and methionine (1.2, 0.49%). All diets had similar crude 

protein (22%) and methabolizable energy (2300kcal).

Chicks  fed  on  diets  E  and  D  showed  significant  (P<0.05) 

differences compared to control diet (A) in average live body weight gain 

throughout  the  study  duration   the  study  period,  chicks  in  group  (C) 

showed significant more difference  (P<0.05) with group (A) during the 

3rd and  6th weeks  and  other  groups  showed  no  significant  (P>0.05) 

differences compared to control (A). Feed intake for group (A) showed 

significant (P<0.05) different with D, E and C, other groups showed no 

significant difference (P>0.05)  .

The treatment groups did not  differ significantly (P>0.05) on 

hot  and  cold  carcass  dressing  percentages,  commercial  cuts  (breast, 

drumstick and thigh),  meat percentage of  these selected cuts and non- 
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carcass body components (liver,  heart, head and gizzard). The average 

subjective meat quality scores (colour, tenderness, flavour, juiciness) did 

not differ significantly (P>0.05) among dietary treatments. Scores given 

were above moderate acceptability level.

Four hundred day-old unsexed broiler chicks were used in the 

second  experiment  to  determine  the  optimum  level  of  lysine  and 

methionine in broiler diet under Sudan condition. Chicks were randomly 

distributed to five treatments  with eight  replicates with ten chicks per 

each. Five iso caloric (3100kcal), isonitrogenous (22%) were formulated. 

Diet (A) was the best diet in the first experiment (1.2% lysine+ 0.49meth) 

used as control, diet (B) similar to diet (A) but without broiler supper 

concentrate,  diet  C  (1.3  lysine+  0.56meth),  diet  (D)  (1.4  lysine  + 

0.6%meth), and diet (E) (1.5% lysine + 0.63%meth).

Results  obtained  revealed  that  group  (E)  differ  significantly 

(P<0.05) with other groups in feed intake, and group (D) was significant 

(P<0.05)  with  group  (A).  Groups  E,  D,  C  and  B  showed  significant 

difference (P<0.05) with group (A) where as no significance (P>0.05) 

between them in average live body weight.

The  slaughter  data  showed  that  as  the  level  of  lysine  and 

methionine increased, eviscerated carcass weight, hot and cold dressing 

percentages  and  the  yield  of  commercial  cuts  (breast,  drumstick  and 

thigh) increased significantly (P<0.05) compared to the control diet. The 

average  meat  yield  from  the  commercial  cuts  increased  significantly 

(P<0.05) with the increase of the synthetic lysine and methionine levels. 

The  carcass  chemical  composition  showed  no  significant  difference 

(P>0.05).  The  marginal  profit  obtained  from  chicks  fed  on-diet  (E) 

recorded (1154-32S.D) as the highest followed by group D (1074.67SD) 

and diet (A) (373.46S.D) as the lowest marginal profile.
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200  chicks  were  selected  from 1500  chicks  after  a  week  of 

adaptation, for the third experiment, to determine if the addition of both 

synethetic  lysine  and  methionine  could  replace  the  broiler  supper 

concentrate, so to decrease feed cost and keep or increase broiler chicks 

growth.  Five experimental  diets (A, B, C, D and E) were formulated. 

Increasing  levels  of  L-lysine  and  DL-methionine  were  supplemented 

without broiler supper. Concentrate for diets A (1.2 lysine+ 0.49%meth) 

B(1.3%lysine+ 0.56%meth), C (1.4 lysine+ 0.59% meth) and D (1.5% 

lysine+0.63%meth),  diet  E  (1.5%  lysine+  0.63%meth)  with  super-

concentrate.

Results  obtained  showed  that  group  (E)  recorded  significant 

difference (P<0.05) with groups D, C, B and A, also groups D, C showed 

significant differences with groups B and A in feed intake, average final 

body  weight  and  average  body  weight  gain.  In  feed  conversion  ratio 

group (A) (3.45) significantly differ (P<0.05) with groups C (2.85), E 

(2.67) and D (2.6). Also group B (3.27) significantly differ (P<0.05) with 

group  E  and  D  as  overall.  Level  of  synthetic  lysine  and  methionine 

without supper-concentrate did not affect significantly (P>0.05) on non-

carcass components (heart, liver, gizzard, head and legs), hot eviscerated 

carcass, commercial cuts (breast, drumstick and thigh), the three selected 

cuts  meat  yield  percentages.  Also  the average  subjective  meat  quality 

scores  (colour,  tenderness,  flavour  and  juiciness)  did  not  differ 

significantly (P>0.05) among the dietary tested groups.

The  economical  study  for  this  experiment  indicated  that 

treatment E (690.05S-D/kg) recorded the highest value of marginal profit 

followed  by  treatment  D  (485.9S.D/kg)  while  treatment  A 

(192.57S.D/kg) as the lowest value.
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الطرروحه ملخص

 الحممقاض فقى النققص لتحديد تجارب ثةلثةة ُأجرريت الدراسة هذه فى

 والثةققر اللحمققم الققدجراج علئقققق والمققثيونين) فققى (اليسققين الساسية الميينية

ذلك على المترتب دى القتتصا

 100 اختيققار تققم حميققث الشققتاء فصققل فققى الولققى التجربققة ُأجرريققت

 عشوائقيا  قتسمت308 روص  سللة مين ميجنسة وغير يوم عمر لحمم كتكوت

 5 تركيققب ..تققم ميكققرر لكققل   كتكققوت4×   ميكررات8×   ميجموعات5  الى

,Eو(A( علئقق  D,  C,  Bالعليقة .Aميحليقا المسققتخدمية لعليقققة ا عقن  عبارة 

% بنسقبة % والفسقفور6.52 والمقثيونين4.36%  الليسققين ينقصها (والتى

4.36،  19.16، ( % Bعبارة)  عنAل اكما  ميع ،(الفسفور Cعبارة)  عن 

Bل اكما ميع   ,، (المثيونينDعبارة)  عن Bو ل اكما  ميع (الليسين Eعبققارة) 

المثيونين). ل اكما  ميعD عن

ميعنوية( فروقتات  وجرودE, D العليقة على المغذاة الكتاكيت أظهرت

P<0.05بالعليقققة ميقارنققة المكتسققب والققوزن الكتاكيت اوزان ميتوسط )  فى 

 علققى المغققذاة الكتققاكيت اظهققرت بينمققا التجربققة فترة خلل وذلك الساسية

 دس والسققا الثققالث السققبوع  )  فققىP<0.05( ميعنويققة  فروقتققاتD العليقققة

 الساسققية العليقققة  على المغذاة الكتاكيت أظهرت الساسية.  أيضا بالعليقة

 ميقققع ميقارنقققة المسقققتهلكة للعليققققة )  بالنسقققبةP<0.05( ميعنويقققة فروقتقققات

( بينهققا فيمققا ميعنويققة فروقتققات اى تظهققر لققم والققتى الخققرى المجموعققات

P>0.05( ميعنققوى تققأثةير وجرققود عققدم عليهققا المتحصققل النتائقج أوضحت  ). كما

P>0.05للققوزن التصققافى نسققبة النفققوق، نسققبة علققى المختلفققة ) للمعاميلت 

. للذبيحة الداخلية الجرزاء ونسبة التجارية والقطع والبارد الحار

 وغيققر يققوم عمققر لحمققم  كتكققوت400اختيققار تققم الثانيققة التجربة فى

 الظققروف تحققت والمققثيونين اليسققين لحمضى ميستوى اعلى لتحديد ميجنسة

 15 ميكققررات×8× ميعققاميلت لخمسققة عشققوائقيا الكتاكيت توزيع المحلية. تم

,E و(A(  التجربققة علئقققق تركيب ميكرر. تم لكل كتكوت  D,  C,  Bاعتققبرت . 

 فققالعلئقق التجربققة. اميققا لهققذه اساسية كعليقة السابقة التجربة  فىE العليقة
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,Eالخرى(  D,  C,  Bاليسققين مين وميتدرجرة ميختلفة ميستويات على ) تحتوى 

.و(1.2,0.49( والمثيونين  (  ))على1.5, 063) 0.6،.1.4( )،0.56  ،1.3  

التوالى.

( ميعنويققة التجربققة هققذه مين فروقتات عليها المتحصل النتائقج أظهرت

P<0.05للمجموعققة ( Dالعليقققة فققى  الخققرى المجموعققات ميققع  ميقارنققة 

 P<0.05( ميعنوية  فروقتاتE , C B و, D المجموعات أظهرت وقتد المستهلكة

  ) بينP>0.05( ميعنوية فروقتات اى تظهر لم  والتىA المجموعة ميع ) ميقارنة

 والمثيونين اليسين اضافات للكتاكيت. احمدثةت الحى الوزن فى المجموعات

 السققاخن للذبيققح  لتصققافى ا نسققبة  )فققىP<0.05( ميعنويققة  زيققادة المصققنعين

 ميقارنققة العليقققة فققى الحمضققين ميسققتوى زيققادة ميع التجارية والجرزاء والبارد

 التحليقل ميقن عليهقا المتحصقل النتائققج تسقجل لقم كقذلك الساسقية بالعليقة

 ).P>0.05( ميعنوية فروقتات اللحم لعينات الكيميائقى

 لضققافة ان القتتصققادية الدراسققة مين عليها المتحصل النتائقج أشارت

 اعلققى اقتتصاديا ميردودا المختلفة بمستوياتهما المصنعين والمثيونين  اليسين

( للربققاح هققاميش  اعلققىD العليقققة سققجلت حميققث الساسققية العليقققة ميققن

1145.32 S.D./kgالمجوعققة ) تلتهققا   C(  1074.67  S.D./kgGوسققجلت ( 

للرباح. هاميش  ) كادنىA (373.46 S.D/kg  الساسية العليقة

 غير لحمم  كتكوت200 رعاية تمت فقد الثالثة للتجربة بالنسبة أميا

 قتسمت ثةم ومين للتاقتلم اسبوع  لفترة308 الروص سللة مين ميجنسة

 لكل  كتاكيت8 × ميكررات ميجموعات ) خمسة5(  الى عشوائقيا الكتاكيت

 كبديل المصنعين والمثيونين اليسين استخدام تم الدراسة هذه ميكرر. فى

 فى الزيادة او الحمتفاظ ميع التغذية تكلفة لتقليل وذلك اللحمم لمركز كلى

 الطاقتة فى ميتساوية لتكون  علئقق)5(  خمسة تركيب الكتاكيت. تم نمو

 استخدام %) .تم22الخام(    كيلوكالورى/كجم) والبروتين3100( الممثلة

 المركز استخدام وبدون ميختلفة  بمستويات المصنعين والمثيونين اليسين

التالى النحو على :A. (1.2 , 0.49 ) , B (  1.3 , 56 .0 )  , C (1.4 , 0.6) D, (1.5  و

العليقة عدا التوالى %) على0.63  E مين0.63 ،1.5( على والتىتحتوى (%  

 اللحمم. خلل الدجراج ميركز استخدام ميع التوالى على والمثيونين اليسين
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 ميراقتبة الحية، الوزان العلف، استهلك  قتياسات تسجيل التجربة.  تم فترة

التحويلية الكفاءة وحمساب صحيا القطيع .

 فروقتات وجرود التجربة خلل مين عليها المتحصل النتائقج أظهرت

D للمجموعة ( P<0.05) ميعنوية  اظهرت كما الخرى، بالمجموعات ميقارنة

المجموعتين نتائقج  B وA ميتوسط فى  ميعنويا اختلفا المستهلكة العليقة فى 

للمجموعة الغذائقى التحويل نسبة المكتسب. اميا والوزن الحى الوزن  A 

ميعنويا اختلفا سجلت فقد (3.45)  (P<0.05 ). المجموعات ميع  C (2.85)، D  

المجموعة سجلت كما  E (2.6 )و ،( 2.67)  B (3.27 ) ميعنويا اختلفا  (P<0.05 ) 

بالمجموعة ميقارنة  D وE والمثيونين الليسين العام. ميستويات للمتوسط 

ميعنويا تؤثةر لم العليقة تركيب فى المركز استخدام وبدون المصنعين  

(P>0.05)  والجرزاء الحار الذبيح الداخلية, وزن الجرزاء اوزان نسب  فى 

.التجارية

 غذيت التى الكتاكيت ان التجربة لهذه القتتصادية الدراسة أشارت

العليقة على  D 690.05( للرباح هاميش اعلى سجلت S.D/kg. ) تلتها 

485.9 المجموعة  SD/kg) E ) المجموعة سجلت كما   A (192.57 SD/kg) .
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